
 

Sant Joan reclama un canvi de traçat del 
nou col·lector de salmorres 
El consistori insisteix en fer un recorregut alternatiu, per l’altra banda 
del riu, que tindria menys impacte urbanístic i ambiental i un menor 
cost econòmic 
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L’Ajuntament de Sant Joan de Vilatorrada ha aprovat una moció de tots els grups 
municipals on reclama un canvi en el traçat previst en el projecte del nou col·lector de 
salmorres, en el ramal del Cardener que ha d’anar des de Castellgalí fins a Súria i Cardona. 
El consistori santjoanenc proposa un recorregut alternatiu per l’altra llera del riu 
Cardener, «amb menys impacte ambiental i urbanístic i un menor cost econòmic». Per 
aquest motiu, reclama a l’Agència Catalana de l’Aigua (ACA) i al govern de la Generalitat 
que estimi les al·legacions que va presentar i prevegi el nou traçat. 



Després d’anys de reclamacions, l’ACA treballa en la construcció d’un nou col·lector, més 
gran, per canalitzar la salmorra generada per l’activitat minera. Sant Joan de Vilatorrada és 
un dels municipis que pateix des de fa anys l’important deteriorament de la instal·lació, amb 
vessaments com el que hi va haver el 15 d’abril passat, afectant la vegetació i la qualitat de 
l’aigua del riu. El novembre del 2023, el ple de Sant Joan va aprovar per unanimitat 
al·legacions al projecte del nou col·lector on es demanava un canvi del traçat previst en el 
tram urbà del municipi. El regidor de Medi Ambient i Acció Climàtica, Toni Dorado, 
lamenta que «fins al dia d’avui no se'ns ha donat cap resposta». 

La darrera notícia que ha tingut l’Ajuntament de Sant Joan sobre el projecte del nou 
col·lector va ser a principi de juny quan van citar als propietaris, entre els quals hi ha el 
consistori, per firmar l’acta d’ocupació dels terrenys per on passarà la infraestructura. En 
veure que no s’havia considerat la seva proposta de canvi de traçat i que es tirava endavant 
amb la previsió inicial, l’Ajuntament va decidir no signar l’acta «perquè condiciona l’ús 
que es pugui fer en un futur d’un espai que actualment és equipament esportiu, parcs i 
espai verd», explica Dorado. 

Les al·legacions presentades per l’Ajuntament valoren que el traçat del nou col·lector de 
salmorres, en el tram urbà de Sant Joan de Vilatorrada, entre les pistes de tenis i 
l’encreuament del riu a l’altura de Cal Gallifa, suposa «una complexitat tècnica, un perjudici 
per la ciutadania, i possiblement un sobrecost econòmic». Argumenten, entre altres 
aspectes, que el tram està molt afectat per serveis existents, que és un dels principals 
itineraris de lleure per la gent del municipi i que el tram coincideix en part amb el traçat de 
la futura Via Blava del Cardener. 

Així mateix, les al·legacions proposen un traçat alternatiu en aquest punt, traslladant-lo a 
l’altra riba del riu Cardener que, segons Dorado, «té menor impacte ambiental sobre el 
nostre nucli, és més econòmic i tècnicament menys difícil». El consistori proposa que en lloc 
que la infraestructura creui cap a Manresa a l’alçada de la fàbrica de Cal Gallifa, ho faci per 
la zona esportiva. D’aquesta manera, diu el regidor, «ens estalviaríem que hagi de passar 
per tot aquest terreny que ens afecta tots els projectes que tenim en marxa: l'espai de 
cal·listènia, la zona d’esbarjo que hem començat a construir i la plantació d’arbres que hem 
fet per tenir el passeig del Riu correctament adaptat». Dorado subratlla que si el projecte 
tira endavant «serà un desastre terrible» perquè suposa «perdre tot aquest espai 
municipal de per vida, que quedarà totalment erm, com una carretera». 

En aquest sentit, el consistori de Sant Joan ja s'ha posat en contacte amb el de Manresa per 
fer tal que, de manera conjunta, participin en la re-definició del traçat del col·lector en la 
part que afecti al seu terme municipal evitant així l'elevat impacte mediambiental en aquest 
tram del riu Cardener. 

 


